



\*\*\* Texte en français : pages 4-6 \*\*\*

# CARIBBEAN MUNDUS

## Power, History, (Post)-Slavery, Environment and Sustainable Futures of the Wider Caribbean

**23-25<sup>th</sup> May 2024**

**Université des Antilles, Schœlcher Campus, Martinique**

### Coordinating Institutions

**The PHEEAC Research Laboratory** (Pouvoir, Histoire, Esclavages, Environnement, Atlantique, Caraïbe) (Formerly LC2S), **Université des Antilles (UA)** and **the National Scientific Research Center (CNRS)**.

**The Institute of History of the CSIC** (Consejo Superior de Investigaciones Científicas), Madrid.

**The CTM (Collective Territorial Authorities of Martinique)** (*Partnership to be confirmed*)

**The UWI-UH Center for the Sustainable Development of the Caribbean**, The University of the West Indies and Universidad de la Habana

**Universities Caribbean**, The Consortium of Caribbean Universities and Research Institutes

**The OCL** (Office de la Culture), Ville du Lamentin, Martinique.

### Organizers

**Dr Myriam Cottias**, Director of Research, PHEEAC, CNRS, CIRESC, International Research Center on Slavery and Post-Slavery.

**Dr Jean-Raphaël Gros-Désormeaux**, Associate Researcher, CNRS, PHEEAC Director

**Dr Myriam Moïse**, Associate Professor, PHEEAC, Université des Antilles, CNRS, ConnecCaribbean

### Scientific Committee

-**Dr Dimitri Béchacq**, Associate Researcher, CNRS, PHEEAC

-**Pr Fred Constant**, Professor, Université des Antilles, PHEEAC

-**Dr Myriam Cottias**, Director of Research, CNRS, CIRESC, International Research Center on Slavery and Post-Slavery, PHEEAC

-**Dr Jaime Aragon Falomir**, Associate Professor, Université des Antilles

-**Dr Ary Gordien**, Associate Researcher, CNRS, CIRESC, PHEEAC

-**Dr Jean-Raphaël Gros-Désormeaux**, Associate Researcher, CNRS, Director of PHEEAC

-**Dr Myriam Moïse**, Associate Professor, PHEEAC, Université des Antilles

-**Pr Consuelo Naranjo Orovio**, Professor, Consejo Superior de Investigaciones Científicas, Madrid.

-**Pr Fred Réno**, Professor, PHEEAC, Université des Antilles

-**Dr Antonino Vidal Ortega**, Professor, Centro de Estudios Caribeños, Universidad Católica Madre y Maestra, PUCMM, Santo Domingo.

-**Pr Diana Senior**, Professor, Universidad de Costa Rica.

-**Dr Lucia Stecher**, Associate Professor, Universidad de Chile.



---

## CONCEPT NOTE

The Caribbean is a vibrant and multifaceted region that must be explored within the intricate tapestry of its socio-political and historical power dynamics, its particular environmental challenges as well as the diversity of its multicultural forces. Within the ConnecCaribbean research framework, the Wider Caribbean is defined as the geocultural region comprising insular territories of the Caribbean as well as the coastal zones of countries surrounding the Caribbean Sea and Gulf of Mexico, including Central America, the Northern region of South America and the Guianas. The researchers of the EU-funded ConnecCaribbean programme seek to explore the transnational, translingual and transcultural forces of the region which they see as the origin of the modern world. The Caribbean is indeed the origin of the global world as it is an open laboratory enabling a better understanding of the globalization process through its intermingling postcolonial identities, its specific environmental challenges, its intricate relations with Europe and Latin America and the overall complexity of the forever evolving power dynamics of the region.

The international symposium *Caribbean Mundus* conceives the Wider Caribbean as an elastic and borderless space, a transversal and world-scale perspective which is reflected in the scholarly collection *Border Transgression and Reconfiguration of Caribbean Spaces* edited within the framework of ConnecCaribbean and exploring the constant staggering between historical borderlessness and enforced political borders in the Caribbean. (Moïse & Réno, Palgrave MacMillan 2020). The discussions emerging from the *Caribbean Mundus* conference will tackle the Wider Caribbean region through the diversity of its geography, history, culture and peoples and the constantly hybridizing particularities of the Caribbean as a *Whole-World* region through its creolisation processes and its *Poetics of Relation* as theorised by Martinican intellectual Édouard Glissant.

An active member of the “ConnecCaribbean” research consortium since 2019, the recently rebranded PHEEAC (formerly LC2S) research laboratory of the Université des Antilles will host the *Caribbean Mundus* international symposium with a two-fold objective : Disseminate the research results of the EU-funded Horizon 2020 ConnecCaribbean research and innovation programme; explore new transdisciplinary collaborative research paths for a better understanding of power dynamics, history, (post)-slavery and environmental matters in the diverse and plurilingual Caribbean context. Through research and innovation dialogues between Europe and the Americas, ConnecCaribbean researchers have indeed benefited from invaluable opportunities to connect their visions and engage in untangling the complexities of the Caribbean region. Their research and networking activities have constantly aimed at embracing the diversity of the region: their investigations have touched upon the insular and continental Caribbean, the socio-political dynamics in sovereign and non-sovereign territories, the main urban centres as much as the least represented rural communities and indigenous peoples. Through research and innovation, power dynamics can be deconstructed, national borders and colonially inherited linguistic and cultural divides can be overcome.

*Caribbean Mundus* will take place on 23<sup>rd</sup>-25<sup>th</sup> May 2024 in the context of the month of slavery abolitions in Martinique, hence the historical dimension will remain central to the discussions, in particular in the post-slavery, post-colonial and decolonial contexts. Scholars are invited to deliver papers, workshops or fully constituted panels that tackle the main thematic axis of the symposium, power, history, (post)-slavery and environment, which are interconnected in the Caribbean where the traumatic history still has vivid consequences on race, gender and class relations across the region and where judicial, identity and political mobilizations often intermingle.



**Suggested topics for papers, panels and workshops include but are not limited to:**

- Shifting the Geographies of Power, Centring Historically Marginalized Communities
- Migrations, Diasporas, Borders and Caribbean (Dis)connections
- Race, Racialization and Ethnicity in the Wider Caribbean
- Slaveries, Post-Slaveries and Reparations in the Wider Caribbean
- Caribbean Afro-Futurisms
- Decolonial Ecologies in the Wider Caribbean
- Decolonial Feminisms, Environmental Feminisms, Queer Feminisms, Caribbean Feminisms -Gender Justice, Social Justice, Environmental Justice and the Intersections of Judicial Systems
- Alternative Histories, Traumas and Subaltern Voices across the Caribbean and Europe
- Créolité, Creolization, Creole Aesthetics and the Global World
- Decolonizing Caribbean Institutions (Universities, Schools, Museums, Art centres, other institutional spaces)
- Internationalizing Research and Higher Education for Global Sustainable Caribbean Futures
- Solution-based Research and Innovation to the Benefit of Caribbean Development
- The Evolution of Political Leadership and Ethics in the Wider Caribbean
- Linking Environment, Health and Society. (One Caribbean, One Health)
- The Strategic Integration of the Caribbean and Latin America
- The EU-CELAC Relations and the Role of the European Territories of the Caribbean
- Research, Innovation and Territorial Diplomacy in the Wider Caribbean

*Caribbean Mundus* will stand as an invaluable opportunity to capitalize on the research and innovation effort implemented through ConnecCaribbean, hence facilitating more opportunities for scientific events, collaborations and solution-based research projects towards building global sustainable futures across the Caribbean and Europe. The symposium will gather scholars, practitioners and experts in Caribbean Studies across the globe, including a number of researchers affiliated to the ConnecCaribbean programme. Keynotes, thematic conferences, roundtables, interactive workshops, doctoral seminars and open science dialogues at the university and within the community spaces in Martinique will contribute to demonstrating the extent to which productive synergies can emerge from within the Caribbean and allow new transdisciplinary research perspectives. *Caribbean Mundus* will truly open diverse dialogues and reflections based on the research findings of the ConnecCaribbean programme and will offer opportunities to use these findings so as to foster community engagement in the region and boost collaborative paths that will involve governments, civil society organizations as well as development agencies so as to link research results to political actions and practical solutions for improved sustainable Caribbean futures.

**Abstracts (350 words maximum) and brief biography (150 words maximum) must be submitted before the 1<sup>st</sup> February 2024 to: [caribbeanmundus@gmail.com](mailto:caribbeanmundus@gmail.com) . (Extended final deadline : 20<sup>th</sup> February 2024)**

We welcome proposals from academics specializing in Caribbean Studies and we also invite emerging scholars, doctoral students, practitioners and creative artists to submit proposals. Conference papers and workshops can be delivered in Spanish, English, French or Creole. A selection of papers will be published in the conference proceedings and as well as in an international scholarly journal issue.

**WE LOOK FORWARD TO SEEING YOU IN MARTINIQUE IN MAY 2024.**



## CARIBBEAN MUNDUS

Pouvoir, histoire, (post)-esclavages, environnement  
et futurs durables dans la grande Caraïbe

**23-25 mai 2024**

Université des Antilles, Campus de Schœlcher, Martinique

### Institutions Partenaires

**Laboratoire PHEEAC** (Pouvoir, Histoire, Esclavages, Environnement, Atlantique, Caraïbe) (UMR8053, ex.LC2S), **Université des Antilles (UA)** et le **Centre National de Recherche Scientifique (CNRS)**.

**Institut d'Histoire du CSIC** (Conseil supérieur de recherches scientifiques), Madrid.

**Collectivité Territoriale de Martinique** (Partenariat à confirmer)

**UWI/UH Centre pour le Développement durable de la Caraïbe** (Université des West Indies et Université de la Havane).

**Universities Caribbean**, le Consortium d'Universités et Instituts de recherche de la Caraïbe

**OCL** (Office de la Culture), Ville du Lamentin, Martinique.

### Organisateurs

**Dr Myriam Cottias**, Directrice de recherche, CNRS, CIRESC-PHEEAC

**Dr Jean-Raphaël Gros-Désormeaux**, Chargé de Recherche CNRS, Directeur du laboratoire PHEEAC

**Dr Myriam Moïse**, Maître de conférences, Université des Antilles, PHEEAC, ConnecCaribbean.

### Comité scientifique

-**Dr Dimitri Béchacq**, Chargé de recherche, CNRS, PHEEAC

-**Pr Fred Constant**, Professeur, Université des Antilles, PHEEAC, CNRS

-**Dr Myriam Cottias**, Directrice de recherche, CNRS, CIRESC-PHEEAC

-**Dr Jaime Aragon Falomir**, Maître de conférence, Université des Antilles, AIHP-GEODE

-**Dr Ary Gordien**, Chargé de recherche, CNRS, URMIS

-**Dr Jean-Raphaël Gros-Désormeaux**, Chargé de recherche, CNRS, Directeur du PHEEAC

-**Dr Myriam Moïse**, Maître de conférences, Université des Antilles, PHEEAC

-**Pr Consuelo Naranjo Orovio**, Professor, Consejo Superior de Investigaciones Científicas, Madrid.

-**Pr Fred Réno**, Professeur, Université des Antilles, PHEEAC, CNRS

-**Dr Antonino Vidal Ortega**, Professor, Centro de Estudios Caribeños, Universidad Católica Madre y Maestra, PUCMM, Santo Domingo.

-**Pr Diana Senior**, Professor, Universidad de Costa Rica

-**Dr Lucia Stecher**, Associate Professor, Universidad de Chile.

### ARGUMENTAIRE

La Caraïbe est une région dynamique et multiforme et toute démarche de recherche implique une prise en compte des multiples processus socio-politiques, historiques et culturels et des défis environnementaux spécifiques à la région. Dans le cadre du programme de recherche ConnecCaribbean, la grande Caraïbe est définie comme l'espace géoculturel comprenant les territoires de la Caraïbe insulaire



ainsi que les zones côtières des pays entourant la mer des Caraïbes et le golfe du Mexique, y compris l'Amérique centrale, la région nord de l'Amérique du Sud et les Guyanes. Les chercheur.e.s du programme ConneCaribbean, financé par l'Union Européenne, explorent les forces transnationales, translinguistiques et transculturelles de la région. La Caraïbe est en effet décrite comme l'origine du monde moderne, un laboratoire ouvert permettant une meilleure compréhension du processus de mondialisation à travers ses identités postcoloniales entremêlées, ses défis environnementaux spécifiques, ses relations avec l'Europe et l'Amérique latine, et la complexité de ses dynamiques de pouvoir en constante évolution.

Le symposium international *Caribbean Mundus* conçoit la grande Caraïbe comme un espace élastique et sans frontière, une perspective transversale élargie à l'échelle mondiale qui se reflète dans l'ouvrage collectif *Border Transgression and Reconfiguration of Caribbean Spaces*, édité dans le cadre du programme ConneCaribbean et explorant les tensions résultant des liens entre délimitations géographiques et frontières politiques dans la Caraïbe (Moïse & Réno, Palgrave MacMillan 2020). Les discussions issues du symposium *Caribbean Mundus* aborderont la Caraïbe à travers la diversité de sa géographie, de son histoire, de sa culture et de ses peuples, ainsi que les processus constants de transformation, d'hybridation et de créolisation de cette région Tout-Monde, telle que théorisée par l'intellectuel martiniquais Édouard Glissant dans sa *Poétique de la Relation*.

Membre actif du consortium de recherche "ConneCaribbean" depuis 2019, le laboratoire PHEEAC (CNRS, UMR8053, ex. LC2S) de l'Université des Antilles, récemment renommé autour des axes de recherche principaux portés par ses équipes, accueillera le symposium international *Caribbean Mundus* avec un double objectif. Il s'agira, d'une part, de diffuser les résultats du programme de recherche et d'innovation ConneCaribbean financé par l'UE Horizon 2020 et, d'autre part, d'explorer de nouvelles pistes de recherches collaboratives transdisciplinaires pour une meilleure compréhension de l'histoire, des esclavages et post-esclavages, des dynamiques de pouvoir et des questions environnementales dans le contexte varié et plurilingue de la région Caraïbe. À travers les dialogues de recherche et d'innovation depuis l'Europe et les Amériques, les chercheurs de ConneCaribbean ont bénéficié d'opportunités inestimables pour connecter leurs visions et s'engager dans le dénouement des complexités de la grande Caraïbe. Leurs activités de recherche et de réseautage ont constamment visé à embrasser la diversité de la région : leurs investigations ont touché la Caraïbe insulaire et continentale, les dynamiques socio-politiques dans les territoires souverains et non souverains, les principaux centres urbains aussi bien que les communautés rurales et les peuples autochtones les moins représentés. La recherche et l'innovation contribuent à interroger les dynamiques de pouvoir et à dépasser les frontières nationales et les divisions linguistiques héritées de la colonisation.

*Caribbean Mundus* aura lieu du 23 au 25 mai 2024 dans le contexte du mois des abolitions de l'esclavage en Martinique et, en ce sens, la dimension historique demeurera centrale dans les échanges, en particulier au regard des contextes post-esclavagistes, postcoloniaux et décoloniaux. Les chercheur.e.s sont invité.e.s à envoyer des propositions de communications, d'ateliers ou de panels entièrement constitués abordant les axes thématiques principaux du symposium : pouvoir, histoire, (post)-esclavages et environnement sont interconnectés dans la Caraïbe où le trauma historique a encore des conséquences vives sur les relations de race, de genre et de classe à travers la région, et où les mobilisations judiciaires, identitaires et politiques s'entremêlent constamment.

### Thématiques préconisées pour les propositions de communications (liste non exhaustive) :

- Redéfinir les géographies du pouvoir (Focus sur les communautés historiquement marginalisée)
- Migrations, diasporas, frontières et (dé)connexions dans la grande Caraïbe
- Race, racialisation et ethnicité dans la grande Caraïbe
  - Esclavages, post-esclavages et réparations dans la grande Caraïbe
  - Afro-futurismes caribéens



- Écologies décoloniales dans la grande Caraïbe
- Féminismes décoloniaux, féminismes environnementaux, féminismes *queers*, féminismes caribéens
- Justice de genre, justice sociale, justice environnementale et intersections des systèmes judiciaires
- Histoires alternatives, traumatismes et voix subalternes à travers la Caraïbe et l'Europe
- Créolité, créolisation, esthétiques créoles et monde global
- Décolonisation des institutions caribéennes (universités, écoles, musées, centres d'art, etc...)
- Internationalisation de la recherche et de l'enseignement supérieur pour des futurs caribéens mondiaux durables
- Recherche et innovation orientées solutions au bénéfice du développement caribéen
- Évolution du leadership politique et éthique dans la grande Caraïbe
- Liens entre environnement, santé et société dans la Caraïbe. (One Caribbean, One Health)
- Intégration stratégique de la Caraïbe en Amérique latine
- Relations UE-CELAC et rôle des territoires européens de la Caraïbe
- Recherche, innovation et diplomatie territoriale dans la grande Caraïbe

*Caribbean Mundus* représentera une opportunité indéniable de faire fructifier les initiatives de recherche collaborative et d'innovation mises en œuvre par le biais du programme ConnecCaribbean, ouvrant ainsi davantage d'opportunités de co-organisations d'événements scientifiques, de collaborations et de projets de recherche orientés solutions en vue de bâtir des futurs durables dans la Caraïbe tout en ayant un impact à l'échelle européenne et mondiale. Le symposium réunira des universitaires, des praticiens et des experts en études caribéennes du monde entier, dont un certain nombre de chercheurs affiliés au programme ConnecCaribbean. Des conférences plénières, séminaires thématiques, tables rondes, ateliers interactifs, séminaires doctoraux et dialogues de science ouverte seront proposés à l'université ainsi qu'au sein des espaces communautaires en Martinique. Ce symposium contribuera à démontrer dans quelle mesure des synergies productives peuvent émerger de la région et permettre d'ouvrir de nouveaux champs de recherches transdisciplinaires. *Caribbean Mundus* ouvrira véritablement de multiples dialogues et réflexions qui auront pris leur ancrage dans le programme ConnecCaribbean et offriront de nouvelles opportunités d'utiliser les résultats du programme de manière plus large. Il s'agit à terme d'encourager l'engagement communautaire dans la région et de stimuler des voies collaboratives impliquant les gouvernements, les organisations de la société civile ainsi que les agences de développement afin de lier les résultats de la recherche à des actions politiques et des solutions pratiques pour de meilleurs futurs caribéens durables.

Les résumés (maximum 350 mots) et les biographies succinctes (maximum 150 mots) doivent être soumis avant le 1er février 2024 à: [caribbeanmundus@gmail.com](mailto:caribbeanmundus@gmail.com). **(Date limite de soumission prolongée : 20 février 2024)**

Nous accueillons volontiers les propositions provenant de chercheurs et d'universitaires spécialisés dans les études caribéennes et encourageons les jeunes chercheurs, étudiants en doctorat, praticiens des domaines socio-culturels et artistes créatifs à soumettre des propositions. Les communications peuvent être présentés en espagnol, anglais, français ou créole. Une sélection des communications sera publiée dans les actes du symposium et/ou dans un numéro spécial d'une revue scientifique internationale.

**NOUS ESPÉRONS VOUS VOIR EN MARTINIQUE EN MAI 2024.**